
 فرسودگی 40 درصد وسایل نقلیه تهران 
 سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری 
کید بر اسقاط خودرو های فرسوده در حال تردد  تهران با تا
در سطح استان گفت: نسخه علاج آلودگی هوای پایتخت 
توسعه حمل و نقل عمومی با اولویت قطار شهری است. 
سید کمال الدین میر جعفریان، در گفت وگویی رادیویی  
در خصوص چالش ها و مشکلات استان تهران در حوزه 
آلودگی هوا منوط به  گفت: رفع مشکل  آلودگی هوا، 
همکاری و هم افزایی تمامی دستگاه های ذیربط و عوامل 
مرتبط با حوزه حمل و نقل است. وی با اشاره به مشخص 
ک که در سال  بودن وظایف ۱۷ دستگاه در قانون هوای پا
۱۳۹۶ به تصویب رسیده است، افزود: عوامل متعددی 
آنها  که عمده  لایندگی هوای تهران نقش دارند  آ در 
لاینده های متحرک است. وی با بیان اینکه  مربوط به آ
لایندگی ها مربوط به وسایل نقلیه  بیش از ۵۰ درصد از آ
است، ارتقای سطح کیفی خودرو ها و کم کردن تعداد 
آنها را در کاهش آلودگی هوا بسیار موثر خواند و تنها راه 
تحقق آن را توسعه حمل نقل عمومی دانست. سرپرست 
معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری گفت: یکی 
ک به آن اشاره شده،  از موضوعاتی که در قانون هوای پا
بحث اسقاط و جایگزینی خودرو های فرسوده ای است 
که در سطح استان تردد دارند. میرجعفریان عنوان کرد: 
در حال حاضر حدود ۴.۵ میلیون خودرو و ۴.۲ میلیون 
موتورسیکلت در تهران تردد دارند که بیش از ۴۰ درصد 
آنها عمر مفید خود را سپری کرده و فرسوده محسوب 
می شوند، لذا لازم است به سرعت برای جایگزینی آنها 
تصمیم گرفته شود. وی همچنین از دستگاه های ذیربط 
خواست نسبت به تولید خودرو های برقی و جایگزینی 
آن ها با خودروهای بنزینی اقدام شود. معاون استاندار 
تهران نقش قطار شهری در بهبود وضعیت ترافیکی و 
کاهش میزان آلودگی هوا را بسیار حائز اهمیت دانست 
و با اشاره به بازدید از روند اجرایی متروی اسلامشهر 
گفت: نسخه علاج کاهش آلودگی هوا توسعه حمل نقل 
عمومی در تهران و سایر شهرستان های استان است و 
یقینا قطار شهری می تواند نقشی تعیین کننده در این 
کید بر همکاری همه  زمینه ایفا کند. میر جعفریان با تا
جانبه دستگاه های مسئول در اجرایی شدن قانون 
ک گفت: در جلسه ای که در محل سازمان برنامه  هوای پا
و بودجه کشور برگزار شد مقرر شد تمهیدات و برنامه ریزی 
لازم جهت تامین اعتبارات مورد نیاز برای توسعه حمل و 
نقل عمومی با اولویت قطار شهری اتخاذ شود. وی در 
ک  خصوص همکاری دستگاه های عضو قانون هوای پا
در امر اجرای آن گفت: همه دستگاه ها دغدغه اجرای 
این قانون را دارند اما برخی محدودیت ها و موانعی که 
بر سر راه اجرای آن وجود دارد ناچار به اتخاذ تمهیدات 
گزارش  براساس  هستیم.  موقت  مسکن  و  مقطعی 
استانداری تهران، سرپرست معاونت هماهنگی امور 
ک با  عمرانی این استانداری با بیان اینکه قانون هوای پا
٣٤ ماده و ٣٩ تبصره وظایف همه دستگاه ها را مشخص 
کرده و هیچ ابهامی ندارد، به استفاده شهرداری تهران از 
خودروهای برقی در ناوگان حمل و نقل عمومی اشاره 
کرد و گفت: در صورت تحقق تکالیف وزارت صمت مبنی 
بر تولید خودروهای برقی و همچنین سازمان برنامه و 
بودجه و اداره مدیریت و برنامه ریزی در تامین اعتبارات 
لازم، سال آینده شاهد تحول خوبی در کاهش آلودگی 

هوا خواهیم بود. 

  آرمان ملی – شفق محمدحسینی: بچه که بودیم، میان 
دانش آموزان همیشه یکی بود که موهایش را تیغ زده بود، 
همه با تعجب نگاهش می کردند و در جواب پاسخ که چرا این 
دخترک موهایش را مثل پسرها تراشیده است، تنها پاسخی که 
می شنیدی این بود که شپش گرفته است. برای دهه شصتی ها 
زدن موی سر از ته، به عادی بودن دخترکان امروزی نیست. آن 
زمان موی کوتاه برای دخترکان چندان پسندیده نبود. امروز اما 
تراشیدن موی سر تنها راه درمان شپش نیست و با استفاده از 
شامپوهای مخصوص می شود سریع آن را درمان کرد. هرچند 
کوتاه بودن موها به درمان سریع تر این بیماری کمک می کند. 
مسئولان مدارس در آن سال ها هرگز به ذهنشان هم خطور 
نمی کرد که با تراشیدن موهای سر فرد مبتلا، آن دانش آموز 
چه حالی پیدا می کند وقتی همه متوجه می شوند، که شپش 
داشته است. هر سال با آغاز سال تحصیلی، به دلیل تجمع تعداد 
دانش آموزان در مدارس، شاهد افزایش تعداد مبتلایان به شپش 
هستیم. هرچند طبق گفته پزشکان این بیماری در فصول گرم 
سال شایع تر است. مهم ترین عاملی که می تواند در کاهش ابتلا 
به این انگل خارجی موثر باشد، رعایت بهداشت پوست و مو 
است. این درحالی است که به گفته خود متخصصان پوست و 
مو، رعایت بهداشت مستلزم هزینه بیشتر است، که در برخی افراد 
ممکن است همین مساله سبب شود تا به اندازه کافی بهداشت 

را رعایت نکنند. 
  بچه ها مرتب چک می شوند

والدین دانش آموزان می گویند که ناخن و موی بچه ها در 
مدارس هر هفته و یا دوهفته یک بار مرتب چک می شود و مرتبا 
هم به بچه ها به خصوص دانش آموزان پسر توصیه می شود که 
موهای سر خود را کوتاه کنند. معمولا بچه ها را با خط کش یا 
، موهایشان را وارسی می کنند. هرچند شاید استفاده  خودکار
از این وسایل هم چندان بهداشتی نباشد و خود سبب انتقال 
بیماری از یک دانش آموز به دیگری باشد. به دلیل اینکه 
موهای دانش آموزان دختر بلندتر است، امکان ابتلا به شپش 
در دختران بیش از پسران است. اما برخورد با دانش آموزانی 
که مبتلا به شپش می شوند، امروزه بسیار متفاوت از گذشته 
است. به طوری که والدین دانش آموزان به خصوص در مدارس 
دولتی معتقدند که مسئولان مدارس و معلمان طوری برخورد 
می کنند که فرد مبتلا قابل شناسایی نباشد. یکی از والدینی که 
دخترش به مدرسه دولتی می رود می گوید که ابتلا به شپش هر 
سال میان دانش آموزان دیده می شود و والدین هم مرتب به 
مدرسه اعتراض می کنند که چرا باید با وجود این همه پیشرفت 
در زمینه درمان، از والدین نمی خواهند که بهداشت فرزندانشان 
را بیشتر رعایت کنند. اما اینکه مسئولان مدرسه هویت فرد مبتلا 
را آشکار نمی کنند، اقدام قابل توجهی است. نکته متفاوت رفتار 
مسئولان و معلمان در مدارس امروز با مثلا کودکانی که دهه 
شصت به مدرسه می رفتند، این است که همه سعی خود را 
می کنند تا دانش آموز مبتلا شناسایی نشود. به طوری که یکی از 
دانش آموزان دختر می گوید: معلم ما می گوید سرکلاس مقنعه ها 
را در نیاورید و مقنعه های خود را هم بکشید جلو تا موی کسی 
مشخص نشود. دخترک می گوید این کار را به این دلیل می کنیم 
تا نفهمیم کدام دانش آموز شپش دارد و ناراحت نشود. یکی 
از معلمان مدرسه استثنایی نیز در مورد ابتلا به این بیماری 
در مدارس خود، با اشاره به اینکه درحال حاضر این مدرسه 
مربی بهداشت ندارد، به »آرمان ملی« گفت: چند سال قبل، در 
گردانی که در مدرسه ما مبتلا بود، همان روز  ، یکی از شا ماه آذر

تماس گرفتیم که والدین آمدند و فرزندشان را بردند. همه بچه ها 
را بررسی کردند. چون مدرسه ما در حال حاضر مربی بهداشت 
ندارد. بچه ها را بردند دکتر، به آنها که سالم بودند گواهی سلامت 
دادند و آنها که مشکل داشتند را بررسی می کردند. اما به دلیل 
اینکه شپش یک دوره کمون یک هفته ای دارد، تا یک هفته 
کلاسمان را تعطیل کردند. اما سال های قبل آنکه مربی بهداشت 
داشتیم. مربی بهداشت می رفت و تک تک کلاس ها را بررسی 
می کرد و سر تک تک دانش آموزان را می دید. آنها که مشکلی 
داشتند را مشخص می کردند و معرفی می شدند که به دکتر 
مراجعه کنند و دوباره چندهفته بعد، مربی بهداشت کلاس هایی 
که موردی داشتن را دوباره چکاب می کرد. این دوره ادامه 
کسازی شوند. این معلم درباره اینکه امسال  داشت تا بچه ها پا
دانش آموزان استثنایی به چه صورت معاینه شدند، افزود: 
اما امسال از طرف خانه سلامت آمدند مدرسه ما و متاسفانه 
خانمی که موهای دانش آموزان را چک می کرد و دستیار دکتر 
بود، در راهرو با کمترین نور سریع و با عجله همه بچه ها را معاینه 
می کرد و حتی برای چند تا از بچه ها از یک دستکش استفاده 
کرد، که اعتراض کردیم. این سهل انگاری ها خود می تواند سبب 
شیوع این بیماری شود. در همین راستا رئیس گروه مدیریت 
گیر  بیماری های منتقله از آب و غذا مرکز مدیریت بیماری های وا
وزارت بهداشت گفت: آمارها نشان می دهد سالانه بین ۶۰۰ تا 
کز بهداشت در سطح  ۷۰۰ هزار مورد آلودگی به شپش سر از مرا
کشور گزارش می شود و با این حال، امسال نسبت به سال های 
گذشته افزایش خاصی در موارد آلودگی ثبت نشده است. محمد 
زینلی، عضو هیات علمی و رئیس گروه مدیریت بیماری های 
گیر معاونت بهداشت  منتقله از آب و غذا مدیریت بیماری های وا
وزارت بهداشت، به ایلنا گفت: پدیکلوزیس یا آلودگی شپش ها 
شایع ترین آلودگی های انگل های خارجی بدن انسان هستند. 
شپش به عنوان حشرات کوچک و خونخوار، انگل های خارجی 
بدن محسوب می شوند که در سه نوع اصلی شپش سر، شپش 
تن و شپش عانه طبقه بندی می شوند. زینلی شناسایی منبع 
و مخزن آلودگی را گامی اساسی در کنترل شپش سر دانست و 
گفت: معلمان، مربیان بهداشت مدارس و خانواده ها می توانند 
 ، از طریق غربالگری و توجه به علائمی مانند خارش مکرر سر

افراد آلوده را شناسایی کنند. با رعایت اصول بهداشتی، از 
جمله عدم استفاده مشترک از وسایل شخصی و شستن مرتب 
سر با شامپوی پرمترین ۱ درصد و لوسیون دایمتیکون۴ درصد و 
همچنین شستن و استفاده از اسپری ضد حشرات برای البسه و 

وسایل خواب، می توان از انتقال شپش جلوگیری کرد. 
 رعایت بهداشت مستلزم هزینه بیشتر

در همین راستا، دکتر شهرام آریایی، متخصص پوست و مو، 
درباره بیماری شپش به »آرمان ملی« گفت: بیماری شپش 
از دسته بیماری های انگلی است. راه انتقال آن از انسان به 
گاهی از حیوانات هم می تواند منتقل شود.  انسان است. 
بیماری ای است که انگلش روی پوست می آید. حشره بسیار 
ریزی است که می آید روی پوست قرار می گیرد و باعث ابتلای 
شخص خواهدشد. وی درباره راه های انتقال این بیماری 
نیز افزود: طریقه انتقال این انگل تماسی است یا لباس آلوده 
است. یا لوازمی که شخص استفاده می کند، می تواند از طریق 
آنها از شخصی به شخص دیگر منتقل شود، مثلا حوله آلوده. 
علائمش نیز به این صورت است که یا خود شپش را می شود 
دید، یا تخم هایش را روی ساقه مو می توانید ببینید که معمولا 
هردو اینها همراه با خارش و التهاب آن بخش از مو است. این 
متخصص پوست درباره راه های درمان شپش افزود: درمان این 
گر  بیماری نسبتا راحت است. درمان مشکلی نیست. بنابراین ا
موردی را مشاهده کردید، حتما به پزشک متخصص مراجعه 
کنید تا بتوانند درمان شوند. آریایی درباره محل انتقال این 
بیماری افزود: بهترین محل انتقال این بیماری از شخصی به 
شخص دیگر در مهدکودک ها و مدارس است. به علت اینکه 
بچه ها رابطه نزدیکی با هم دارند و این باعث می شود از فردی 
به فرد دیگر منتقل شود. وی با اشاره به اینکه راه های انتقال این 
بیماری تماسی است، در ادامه گفت: هرچه بتوانیم بهداشت 
را بیشتر رعایت کنیم، این بیماری کمتر خواهد شد و سریعا 
درمان خواهد شد. شرایط بهداشت بالا نیاز به هزینه بیشتر 
دارد. بنابراین در اقشار مرفه جامعه کمتر از اقشار دیگر خواهد 
بود. این متخصص پوست با اشاره به اینکه شپش در فصول گرم 
شایع تر است، دلیل افزایش مبتلایان از مهر ماه را شروع مدارس 

و تماس بیشتر افراد مبتلا دانست. 
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  گرانی میوه

ماموران تعزیرات و مبارزه با گرانفروشی هیچ گونه بازرسی در 
مغازه های جنوب شهر تهران نداشتند زیرا آجیل شب یلدا را به 
کیلویی ۷۵۰هزار تومان و قیمت میوه ها سر به فلک کشیده شده 
بود. از مسئولان تقاضا داریم که سری به مغازه های جنوب شهر 

تهران بزنند. 
کرمی از تهران  ا

تخلف مدارس
برخی از مدارس در شهریار والدین را مجبور می کنند که مبالغی 
به حساب مدرسه واریز کنند، وگرنه کارنامه دانش آموز داده 
نمی شود. از آموزش و پرورش درخواست داریم به این معضل 

پایان دهد. 
آقا پور از شهریار 

تعطیلی مدارس
می خواستم از این طریق به مسئولان بگویم که با تعطیلی 
مدارس ابتدایی و مهدهای کودک در روزهای آلودگی هوا مشکلات 
زیادی برای کارمندان و کارگران ایجاد می شود. وقتی مدارس و 
مهدها تعطیل باشند، بچه هایمان را کجا بگذاریم به سرکار برویم. 
مجبوریم بچه ها را همراه خود به محل کار خود ببریم که در مرکز 
شهر واقع شده و همین باعث می شود تعطیلی به دلیل آلودگی 
هوا هیچ فایده ای برای آنها نداشته باشد، چون به شکل دیگری 
در معرض این آلودگی قرار می گیرند. در این میان، تنها مشکلی به 
مشکلات والدین و خانواده ها اضافه می شود. جا دارد مسئولان در 
این گونه تصمیم گیری ها کارمندان و کارگران را نیز در نظر بگیرند. 
مشکات از تهران

معافیت سربازی 
با توجه به اینکه تعداد زیادی از جوانان به هر دلیل و هر 
شکل از رفتن به سربازی طفره می روند، پیشنهاد می شود دولت 
سربازی را فروشی کند و با پول دریافتی از این منبع، ضمن هزینه 
برای رفاه سایر سربازان و رونق بخشی به پادگان ها، در کارهای 
تولیدی و رونق دادن به کارخانجات و ایجاد شغل برای جوانان 

سرمایه گذاری کند. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

گزارش سالانه بین ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار مورد آلودگی به شپش سر در سطح کشور 

لزوم رعایت بهداشت سر دانش آموزان 

  نیاز روزانه بیمارستان ها 
به هزار واحد خون 

 معاون اجتماعی سازمان انتقال خون از 
مردم خواست در روزهای سرد سال اهدای 
خون را در اولویت بگذارند زیرا بیمارستان ها 
روزانه بیش از هزار واحد خون نیاز دارند. 
شهرام میرزایی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه 
مدیریت ذخایر خونی در کشور از اهمیت 
بالایی برخوردار است، افزود: هر سال در 
روزهای سرد سال و با برودت هوا میل مراجعه 
اهدا کنندگان کاهش می یابد و این سازمان با 
برگزاری پویش ها و همکاری دستگاه های دیگر 
هماهنگی لازم را برای اعزام تیم های سیار برای 
خون گیری انجام می دهد. میرزایی تصریح 
کرد: فرهنگ سازی در زمینه اهدای خون در 
دستور کار سازمان است و در زمستان با توجه 
کنندگان انتظار داریم رسانه ها  به کاهش اهدا
و فضای مجازی در امر ترویج و توسعه فرهنگ 

اهدای خون داوطلبانه به ما کمک کنند. 

 آمادگی پلیس برای 
افزایش مدت اعتبار گذرنامه

 معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس با اشاره 
به ارسال لایحه افزایش مدت اعتبار گذرنامه 
در مجلس، گفت: یکی از اقداماتی که مجموعه 
فراجا از ۳ الی ۴ سال گذشته پیشنهاد و دنبال 
کرده است، موضوع افزایش اعتبار گذرنامه 
از ۵ سال به ۱۰ سال است. به گزارش ایلنا، 
سردار سعید منتظرالمهدی به ایجاد تحول و 
دگردیسی در فرایند تهیه گذرنامه و همچنین 
با قواعد بین الملل در  بر همسویی  کید  تا
راستای ۱۰ ساله شدن اعتبار گذرنامه ها اشاره 
کرد و افزود: مرتفع کردن مشکلاتِ عدم تطابق 
اعتبار ویزا و گذرنامه، صرفه جویی در وقت 
و هزینه های شهروندان و دولت از جمله 
مزایای این طرح است. به گفته وی با تصویب 
و اجرایی شدن این طرح، کاهش درخواست 
صدور و اخذ گذرنامه را خواهیم داشت که 
موجب تمرکز بیشتر پلیس بر استانداردها 
به  فراجا  خدمات دهی  کیفیت  افزایش  و 

متقاضیان می شود. 

 کاهش 4۲ درصدی بارش 
در سال جاری

 بر اساس داده های سازمان هواشناسی، 
میانگین بارش از ابتدای سال آبی جاری 
)اول مهرماه( نسبت به میانگین بلندمدت 
بیش از ۴۲ درصد کاهش پیدا کرده است. 
هواشناسی  سازمان  داده های  اساس  بر 
میانگین بارش کشور طی هفت روز منتهی 
به ۱۰ دی ماه، ۴.۲ میلیمتر بود که نسبت به 
میانگین ۵ میلیمتری بلندمدت، ۱۷.۳ درصد 
کاهش یافته است. میانگین بارش از ابتدای 
فصل جاری ۴.۵ میلیمتر ثبت شد این در 
حالیست که میانگین بلندمدت ۷.۳ میلیمتر 
است بنابراین ۳۸.۸ درصد کاهش یافته است. 
تهران نیز از جمله استان های کم بارش بوده 
است، به گونه ای که میانگین بارش از ابتدای 
سال آبی جاری تا ۱۰ دی ماه ۵۳.۸ میلیمتر بود 
که نسبت به بارش۷۹.۵ میلیمتری بلندمدت، 

۳۲.۴ درصد کاهش پیدا کرده است. 

کسی گردشگری  اجرای طرح تا
 رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران 
کسی گردشگری تا  ح تا از اجرای فاز اول طر
پایان سال خبر داد. به گزارش ایسنا، در جلسه 
مشترک رئیس ستاد گردشگری و مدیر عامل 
کسیرانی، تمهیدات اجرایی فاز اول  سازمان تا
کسی گردشگری مورد توافق قرار گرفت.  طرح تا
وی اظهار کرد: در جلسه اخیر با مدیر عامل 
کسیرانی مقرر شد که این سازمان  سازمان تا
در مرحله نخست ضمن اعلام فراخوان از 
رانندگان علاقه مند ثبت نام به عمل آورده 
و مشارکت کنندگان جهت ارزیابی به ستاد 

گردشگری معرفی شوند. 
 

پاسخ آموزش و پرورش به 
ناایمنی مدارس کانکسی 

 رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز 
ما  به  برنامه هفتم  پایان  تا  گفت:  مدارس 
کلاس ها را ۱۰۰  که تمام  فرصت داده شده 
کنیم. »حمیدرضا  درصد استانداردسازی 
درباره  ایلنا  با  گفت وگو  در  خان محمدی« 
گفت: ما بخاری  گرمایش مدارس  وضعیت 
غیرایمن و غیراستاندارد در داخل کلاس ها 
گر به ما  نداریم و استفاده از آنها ممنوع است و ا
گزارش بدهند پیگیری می کنیم. حدود ۱۹ هزار 
کلاس درس را در مهر امسال استانداردسازی 
و تعمیرات اساسی کردیم که این عدد قابل 
توجهی بود و حدود ۲۵۰۰ میلیارد تومان در این 
زمینه هزینه شد. وی در پاسخ به این سؤال که 
به رغم ناایمن بودن مدارس کانکسی در مقابل 
حوادث و صاعقه، چرا ساخت آن ها ادامه 
دارد؟ گفت: ما بنا داریم مدارس کانکسی را 
ساماندهی کنیم و مدارسی با تعداد دانش آموز 
بالای ۱۰ نفر در اولویت ما است. این ایمنی باید 
در هرجا که در معرض صاعقه است برقرار شود. 
این در مورد سایر مدارس نیز برقرار است. برای 
سایر مدارس نیز ایمنی در برابر صاعقه مطرح 

است و باید با ما هماهنگ باشند. 

 سخنگوی سازمان نظام پزشکی گفت: در حال حاضر ۱۰۰ هزار پزشک عمومی در کشور 
وجود دارد که در حدود ۱۲ هزار نفر آن ها دوران فعالیت در رزیدنتی و دستیاری تخصصی 
پزشکی را می گذرانند و حدود ۵۰ هزار نفر از این پزشکان عمومی در گردونه خدمت مشغول 
فعالیت هستند و عملا بین ۳۵ تا ۴۰ هزار پزشک عمومی در کشور وجود دارد که به حرفه 
« سخنگوی سازمان نظام پزشکی در گفت وگو با  پزشکی نمی پردازند. »رضا لاری پور
ایلنا درباره وضعیت اشتغال ۳۰ هزار پزشکی که طبابت را رها کرده اند، گفت: قشر زیادی 
غ التحصیل شده اند و  گون فار از دانشجویان در رشته های مختلف از دانشگاه های گونا
در رشته خود فعالیت نمی کنند و به شغل های دیگری روی آورده اند، لذا صرف تحصیل 
رایگان برای رشته های مختلف هیچ ضمانت اجرایی برای کار کردن ایجاد نمی کند. تنها در 
رشته های پزشکی است که افراد را مجبور می کنند در مناطق محروم شروع به کار کنند، در 
حالی که در این مناطق هم نیاز به مشاغل دیگر مانند معلم مهندس و فنی کار است. وی 
افزود: وظیفه مسئولان این است متناسب با نیاز جامعه نیرو تربیت کنند و در این صورت 
جامعه با معضل بیکاری مواجه نمی شود. در صورتی که با تربیت نیروهای مازاد، حجم 
بیکاری افزایش پیدا می کند و بودجه کشور هدر می رود؛ رشته های پزشکی هم از این قاعده 
، سختی و سنواتی  مستثنی نیست. وقتی تعرفه های پزشکی متناسب با نوع فعالیت، کار
که از عمر فرد می گذرد نباشد فرد ترجیح می دهد یا از آن حرفه مهاجرت شغلی کند یعنی 
به شغل دیگری روی آورد و یا مهاجرت جغرافیایی کند و به کشور دیگری برود. سخنگوی 
سازمان نظام پزشکی در کشور ما دو مهاجرت شغلی و جغرافیایی در حال وقوع است. چون 
پزشکان کشور از درآمد متناسبی برخوردار نیستند و معیشت آن ها دچار اشکال است، 
لذا به حرفه های دیگری روی می آورند مانند دلالی که شغل های پنهانی هستند که درآمد 
بالایی دارد. در مهاجرت جغرافیایی، قشری از جامعه پزشکی ترجیح داده است به کشور 
دیگری که استقبال بهتری می شود و از درآمد و زندگی بهتری ممکن است برخوردار باشند، 
مهاجرت کنند. لاری پور در ادامه خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۱۰۰ هزار پزشک عمومی 
در کشور وجود دارد که در حدود ۱۲ هزار نفر آن ها دوران فعالیت در رزیدنتی و دستیاری 
تخصصی پزشکی را می گذرانند و حدود ۵۰ هزار نفر از این پزشکان عمومی در گردونه خدمت 
گر فرض بگیریم ۴ تا ۵ هزار نفر در میان این پزشکان باشند  مشغول فعالیت هستند. ا
که فوت کرده اند، عملا بین ۳۵ تا ۴۰ هزار پزشک عمومی در کشور وجود دارد که به حرفه 
پزشکی نمی پردازند. در حالی که می توان از این پزشکان استفاده کرد تا دوره تحصیلات 
کمیت و مجموعه وزارت بهداشت  تکمیلی و تخصصی پزشکی را بگذرانند و یا اینکه حا
وضعیت معیشت آن ها را به گونه ای تدبیر کنند که این افراد مشتاق به فعالیت وادامه کار 
باشند. سخنگوی سازمان نظام پزشکی در ادامه به نقض حریم شخصی بیماران توسط 
برخی پزشکان اشاره کرد و افزود: انتشار تصاویر بیماران توسط پزشکان جراحی زیبایی در 
صفحه های شخصی نقض حریم شخصی بیمار محسوب می شود. البته زمانی که در کشور 
گوار اقتصادی رخ می دهد، باید تبعات و آسیب های آن را بپذیریم. وقتی که تورم  اتفاقات نا
در کشوری از ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند مسائلی مانند اخلاق و حقوق فردی زیر سوال 

می رود که فقط به دلیل مسئله اقتصاد است. 

 جراحی زیبایی 
وی خاطرنشان کرد: تبلیغات پزشکی جراحان زیبایی در صفحه های شخصی با انتشار 
تصاویر بیماران اقدام درستی نیست، در حالی که شاخه های دیگر پزشکی در مورد فعالیت 
خود در پیج های شخصی تبلیغی نمی کنند. متاسفانه چون تعداد جراحی های دیگر پزشکی 
مانند جراحی لوزه، حنجره، عمل کیسه صفرا بسیار پایین است که نمی تواند منبع درآمد 
چندانی در این شرایط اقتصادی باشد، این پزشکان به شاخه پردرآمدی همچون جراحی 
زیبایی روی آورده اند که عملا حد و مرزی برای تعرفه ندارد. وی تصریح کرد: یک فرد ارائه دهنده 
خدمات زیبایی برای یک عمل بینی گاه بالغ بر ۷۰ میلیون تومان دریافت می کند و متاسفانه 
به دلیل فرهنگ عمومی جامعه که به این سمت گرایش دارد بیمار هم از پرداخت مبالغ بالای 
جراحی های زیبایی شکایتی ندارد. نکته مهم این است که بسیاری از افراد مداخله گر در حوزه 
پزشکی وارد این عرصه شده اند مانند بسیاری از تکنیسین ها و کارشناسان و حتی افرادی که 
تحصیلات پزشکی ندارند شروع به تبلیغات در حوزه جراحی های زیبایی کرده اند و مردم هم 
گری و تبلیغات فضای مجازی که کلاهبرداری محسوب می شود دچار این فریب  به دلیل اغوا

می شوند و به این افراد مراجعه می کنند. 
 نقض حقوق بیماران در ویزیت همزمان 

لاری پور همچنین در خصوص نقض حقوق بیماران در هنگام ویزیت همزمان گفت: تحت هر 
شرایطی هیچ پزشکی و ارائه دهنده خدمات درمانی حق ندارد حریم خصوصی بیمار را نقض کند. 
همان طور که بیمار از این حق برخوردار است پزشک خود را انتخاب کند و ادامه درمان را با رضایت 
انجام دهد، پزشک هم موظف است حریم خصوصی، میزان زمان مناسب برای بیمار را رعایت 
کند. مشکل اصلی در نقض حقوق بیمار در هنگام ویزیت شدن به مسئله تعرفه ها باز می گردد. 
وی در ادامه گفت: وقتی در طی سنوات گذشته بیمه ها با تعرفه مصوب واقعی و قیمت تمام شده 
واقعی خدمت کنار نیامدند و این رقم پرداخت نمی شود، پزشک بیماران زیادی را ویزیت می کند 
و از طرفی هم شاهد هستیم مردم بیشتر به سمت پزشکانی می روند که مطب شلوغ تری دارند، 
در حالی که پزشکان دیگری هم هستند که مطب آن ها خلوت است و بهتر حقوق بیمار برای 
ویزیت شدن را رعایت می کنند که در نهایت این مسئله هم به مشکل اقتصاد در کشور باز می گردد 
که باید حل وفصل شود. سخنگوی سازمان نظام پزشکی کشور درباره چرایی ورود پزشکان به 
عرصه سیاست و در پاسخ به این سوال که چرا همواره این قشر به مثابه گروهی صاحب نفوذ 
در سیاست حضور داشته اند؟ گفت: دو عامل بوده است که جامعه پزشکی را به عنوان صاحبان 
قدرت مطرح کرده است؛ نخست اینکه صاحب قدرت باید از مقبولیت برخوردار باشد تا بماند. 
استمرار حضور در قدرت نیازمند مقبولیت است و مقبولیت هم به دنبال ارتباط با مردم شکل 
می گیرد. جامعه پزشکی هم این هنر را داشته تا در ادوار مختلف با مرم ارتباط برقرار کند و همواره 
مردم با جامعه پزشکی به گونه ای برخورد می کردند که حتی در مورد مسائل مختلف اجتماعی خود 
با پزشکان رایزنی می کردند این موضوع مهمی بوده است که مردم با جامعه پزشکی عجین بوده اند 
و افراد حوزه طبابت افراد مقبولی بودند که در قدرت قرار می گرفتند. وی افزود: دوم آنکه آنچه که 
در حوزه سلامت بسیار مهم است و این افراد را در جایگاه قدرت قرار داده، سواد افراد حوزه سلامت 
است. در سال های مختلف سیاستمداران در وزارت خارجه، وزارت علوم، تحقیقات فناوری وزیر 
فرهنگ در ادوار مختلف پزشک بوده اند یا بسیاری از معاونین وزرا پزشک بوده اند، چون تنها 
حوزه ای که سواد آن ها در دانشگاه هایی مانند علمی کاربردی و پیام نور نبوده است حوزه پزشکی 
است. حداقل میزان سوادی که در افراد حوزه پزشکی وجود داشته بالاتر از حوزه های دیگر بوده 
است، البته این بدان معنا نیست که   آی کیو یا هوش اجتماعی جامعه پزشکی از سایر گروه ها بالاتر 
است، بلکه در رشته ها و حرفه های دیگر هوش اجتماعی به مراتب بیشتر از جامعه پزشکی است. 

سخنگوی سازمان نظام پزشکی مطرح کرد

 40هزار پزشکی که طبابت نمی کنند


